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کرده انــد. ســقوط به دســته 4 دیویــس کاپ، تعطیلی 
کامــل مســابقات داخلــی از جملــه لیــگ و قهرمانی 
زیرســاخت های  و  دارایی هــا  دادن  دســت  از  کشــور، 
تنیــس و خزانه خالــی ثابت می کند کــه رئیس جدید 

کار دشواری پیش رو دارد.
 
فدراسیون بدون زمین 

انــدازه ای در ایــن ســال ها  مدیریــت تنیــس تــا 
منفعل بــوده که تمامــی دارایی ها و زیرســاخت های 
تنیــس را هــم بر بــاد داده. زمانــی زمین هــای تنیس 
آزادی، انقلاب و اســتقلال همه در اختیار فدراســیون 
و  زمین هــا  نیســت.  کار  در  چیــزی  حــالا  امــا  بودنــد 
امکاناتی که در اختیار تنیس بوده، از دست رفته دیگر 
هیــچ زمینــی در اختیار فدراســیون نیســت و از لحاظ 

بودجه ای هم مشکل دارد.
شــاید مهم ترین خســران فدراســیون، نداشــتن 
زیرســاخت و زمیــن تنیــس اســت. از دیربــاز تــا کنون 
دو مجموعــه تنیــس انقــلاب و اســتقلال در اختیــار 
فدراســیون تنیــس قــرار داشــت اما بــا ســوءمدیریت 
رئیــس قبلــی، این دو مجموعــه از فدراســیون تنیس 
باز پس گرفته و با قرارداد 4 ســاله بــه پیمانکار واگذار 
شــد. دو مجموعه ای کــه مهم ترین و اســتانداردترین 
و  ایــران محســوب می شــوند  تنیــس  مجموعه هــای 
جدایی آن از فدراســیون تنیس، ضربــه بزرگی به این 

رشته بود.
یــک  تنهــا  پیمانــکاران  بــا  قــرارداد منعقــده  از 
ســال ســپری شــده و 3 ســال دیگر باقی مانــده و این 
بــر مشــکلات فدراســیون اضافــه می کند. فدراســیون 
تنیــس در دوران مدیریت جدیــد برای جبران مافات 
زمین هــای دیگری را در نظر گرفته که البته به کیفیت 
و وســعت و البته اســتانداردی دو مجموعه اســتقلال 
و انقــلاب نیســت امــا لنگــه کفشــی در بیابان اســت! 
اســتفاده از زمین هــای تنیــس شــهرداری مهم تریــن 
راهکار فدراســیون برای جبران نبود زیرساخت است. 
ضمن اینکه با موافقت شــرکت توســعه و تجهیز قرار 
شــده یک ســالن سرپوشــیده بــرای تنیس بانــوان در 

اختیار فدراسیون قرار بگیرد.
رئیس فدراســیون تنیس با هدف حل مشــکلات 
ســخت افــزاری تنیــس بــا مســعود ســلطانی فر وزیر 
ورزش و جوانــان چنــد دیــدار برگزار کــرد و در نهایت 
و  توســعه  شــرکت  مدیرعامــل  بــا  وزیــر  تمــاس  بــا 
نگهداری اماکن ورزشــی، قرار بر این شــد چند کورت 
از زمین هــای تنیــس مجموعــه انقلاب نیــز در اختیار 

فدراسیون قرار بگیرد.
 
حساب 12 میلیونی! 

مشــکل بودجــه و خزانــه خالی نیز یکــی دیگر از 
مشکلات فدراسیون تنیس و داود عزیزی در بدو ورود 
بــه این فدراســیون بــود. فرزین ضیاآذری سرپرســت 
دبیــری فدراســیون تنیــس چنــدی پیــش فــاش کرد 
زمانــی کــه فدراســیون را تحویــل گرفته انــد موجودی 

حساب آن فقط 12 میلیون تومان بوده!
عــلاوه بــر این رقــم انــدک، بدهی های پرشــمار 
فدراســیون نیــز دغدغــه بزرگــی بــرای رئیــس جدید 
محســوب می شــود. یک بخش از بدهی هــا مربوط به 
اجــاره مجموعه تنیس اســتقلال اســت و بخش دیگر 
مربــوط بــه قضیــه مالیات هــا اســت کــه شــامل همه 
فدراسیون های ورزشی می شــود. عزیزی از همان روز 
نخســت برای جــذب اسپانســر، مذاکره بــرای کاهش 
بدهی هــای اجــاره و مالیاتــی و البته دریافــت بودجه 
رایزنی با وزارت ورزش و جوانان را در دســتور کار قرار 
داد. در چند ســال گذشــته فدراســیون تنیس با حدود 
یــک میلیــارد تومــان، کــم برخوردارتریــن بودجــه را 

داشته اما در سال 99 اتفاقات مثبتی در بخش بودجه 
رخ داده. بــا رایزنی هــای انجام شــده برای نخســتین 
بــار در تاریــخ قانــون بودجه کشــور، اســم فدراســیون 
تنیــس آورده شــد و 3 میلیــارد تومــان بــه آن تعلــق 
گرفت. ایــن بودجه برای تنیس، جــدا از اعتباراتی که 
وزارت ورزش و جوانــان از ردیف هــای خــودش برای 
فدراســیون درنظــر می گیــرد می توانــد گــره بزرگی از 
مشــکلات تنیــس باز کنــد. 3 میلیــارد تومــان عددی 
بــود که نمایندگان در قانون بودجه ســال 99 تصویب 
کردنــد. فدراســیون تنیس بعد از امضــای تفاهمنامه 
بــا وزارت ورزش و جوانــان آن را از ســازمان مدیریت 

برنامه ریزی و بودجه، دریافت خواهد کرد.
کار جدید فدراســیون در راســتای درآمدزایی راه 
انــدازی کمیته باشــگاه ها اســت. در 40 ســال گذشــته 
آییــن نامه ای برای برای صدور مجوز برای باشــگاه ها 
در تنیس نداشته ایم و فدراسیون در حال تدوین آیین 
نامه در این زمینه اســت تا بتواند علاوه بر درآمدزایی 
گام مهمــی در توســعه و پیشــرفت تنیس در سراســر 
کشــور بــردارد. بــا توجــه بــه ارتبــاط مناســب رئیــس 
فدراســیون بــا اداره کل باشــگاه های وزارت ورزش و 
کمیســیون ماده ۵ صدور مجوز برای باشــگاه ها، پس 
از تدوین آیین نامه، به کمیســیون ماده ۵ ارسال شده 
و در نهایــت این آیین نامه در قالب دســتورالعمل به 
اداره کل ورزش و جوانان اســتان ها ابلاغ خواهد شــد. 
اتفاقــی که عادیدی آن که از منظــر اقتصادی و چه از 

منظر توسعه، به سود تنیس خواهد بود.
 
انتخاب سرمربی شاید وقتی دیگر 

انتخــاب ســرمربی تیــم ملــی شــاید مهم تریــن 
مأموریــت فدراســیون در بخش فنی باشــد. تیم ملی 
در ســال های اخیــر بــا هدایــت ســعید احمدونــد در 
مســابقات شــرکت می کــرد که البتــه نتایــج مطلوبی 
نگرفــت و بــه جــز ناکامی هیچ دســتاوردی نداشــت. 
قــرارداد احمدونــد البتــه بعــد از مســابقات دیویــس 
کاپ به پایان رســید و فدراسیون تنیس قصد ندارد با 

احمدوند ادامه دهد.
اگرچــه بحــران کرونــا مثــل تمامــی رشــته های 
ورزشــی تنیس را نیز به تعطیلی کشــاند و از همین رو 
در حــال حاضر انتخاب ســرمربی اولویت فدراســیون 
تــا ســال 2021 مســابقه ای  نیســت. چــرا کــه تنیــس 
نخواهد داشــت و از طرفی فدراســیون جهانی تنیس 
هم فعالیــت آنچنانی ندارد بنابرایــن عجله ای برای 

انتخاب سرمربی نیست. 
فدراسیون در نخســتین گام کمیته های مختلف 
از جملــه کمیتــه آمــوزش، مربیان، همگانــی، تنیس 
کــرده و قصــد دارد  را فعــال  و...  ســاحلی، حقوقــی 
برخــلاف گذشــته کــه ســرمربی بــا ســلیقه و تصمیم 
شــخصی رئیــس فدراســیون انتخاب می شــد، از یک 
مجــرای فنــی ســرمربی جدیــد تیــم ملــی را انتخاب 
کند. در همین راســتا عزیزی تصمیم گرفته با مربیان 
مختلف و سرشــناس مذاکره کــرده و برنامه های آنها 
را برای هدایــت تیم ملی دریافت کند و در نهایت در 
کمیته فنی و هیأت رئیســه در مورد انتخاب ســرمربی 

تصمیم گیری می شود.
بــا  می گویــد:  بــاره  ایــن  در  فدراســیون  رئیــس 
پیشکســوتان و اعضای فدراســیون تنیس جلســاتی را 
برگــزار خواهــم کرد و پیگیر مشــخص شــدن اعضای 
کمیتــه فنی هســتم تا دربــاره تیم هــای ملی صحبت 
کنیــم. هــر تصمیمی که اعضــای کمیته فنــی بگیرند 
مسئولیتش را می پذیرم و درباره انتخاب مربی ایرانی 
و خارجــی همــه را برعهده کمیته فنــی می گذارم. در 
حــوزه انتخــاب ســرمربی تیم ملــی من اختیــار کامل 
را بــه کمیتــه فنی می دهم که با بررســی همه جوانب 

تصمیم خود را بگیرد.

منهای فوتبال

ساختارســازی  تنیــس،  فدراســیون  در  اولویــت 

اســت. تا زمانــی که ایــن ساختارســازی انجام نشــود، 

نمی توان کار دیگری انجام داد. باید از سیســتم ســنتی 

خــارج شــویم. تنیــس نیازمند ساختارســازی اســت و 

بــر همین اســاس احیا و ایجــاد کمیته هــای مختلف در 

فدراســیون در دســتور کار ماســت. بــا توجــه بــه اینکه 

کمیته ها در گذشــته بیشــتر فردی بــوده، در حال حاضر 

تفکر و قصد ایجاد کمیته ها بــه معنای واقعی کلمه، کار 

تیمی است و افرادی که در هر کمیته منصوب می شوند 

با طرح و برنامه و بررسی انتخاب شده اند. 

اصــلاً  و  انتخاب هاســت  پشــت  تفکــری  قطعــاً 

بســیاری  مــوارد  و  نبــوده  ســلیقه ای  و  فــردی  تصمیــم 

در ایــن انتخابــات دخیــل بــوده. بــه طــور مثــال اگــر 

روســای هیئت هــا در کمیته ها حضــور دارنــد، به دلیل 

پراکندگــی جغرافیایــی، توانایــی و علاقــه، تخصــص، 

امکانات سخت افزاری اســتان ها و یا پتانسیل استان و 

ورزشکاران و یا طیف جامعه اســتان در نوع انتخاب ها 

تأثیرگــذار اســت. بــرای انتخــاب نفــرات در هــر کمیته 

چندیــن مــورد کلی وجود داشــته کــه با در نظــر گرفتن 

آن، فــردی انتخاب شــده که به ایده آل مــا نزدیکتر بوده 

و در غیــر ایــن صــورت هیچ فــردی کامل نیســت. هیچ 

فردی از قبل قضاوت نشده و در انتهای سال کمیته ها بر 

مبنای عملکرد و اهداف تدوینی قضاوت خواهند شــد. 

فعالیت تمامی کمیته ها یکســاله اســت و نوع عملکرد 

اعضا و محقق شــدن اهداف مدنظر در هر کمیته ملاک 

حضور در سال های آتی اعضا خواهد بود. عزیزی با این 

طرز تفکر به دنبال گســترش و بسط تنیس در سطح کل 
کشور است.

ما بایــد برنامه ریزی را در اولویــت خود قرار دهیم 

و مســائل اجرایی در قدم بعدی قرار می گیرد. مسابقات 

و  اســت  روزه   4 حداکثــر  مــا  تیــم  بــرای  کاپ  دیویــس 

نمی توانیم مبنای خودمان را بر روی این 4 روز بگذاریم 

و بایــد هدفمان را طولانی مدت قــرار دهیم. از طرفی تا 

پایان سال 2020 مسابقات دیویس کاپ و فدکاپ برگزار 

نمی شــود و حالا هم با برگزاری مسابقات فاصله زمانی 

زیادی داریم کــه می توانیم برنامه ریزی خوبی برای تیم 

ملی داشته باشیم. تمرکز ما روی برنامه ریزی است.

در بعد فنی شــرایط خوبی نداریــم در حال حاضر 

در پایین ترین ســطح تنیس دیویس کاپ هســتیم. باید 

واقع بین باشــیم، چرا که با داشــته های فعلی باید برای 

صعود به دســته دوم و حتی ســوم آســیا به دنبــال اما و 

اگر باشــیم. باید سیســتم باشــگاه داری ایجاد شــود تا از 

این طریق بازیکن ســازی صورت بگیرد. اعزام ها باید از 

طرف باشگاه ها صورت بگیرد و نه فدراسیون و تا زمانی 

کــه بازیکنــان در مســابقات متعــدد بین المللی حاضر 

نشــوند، نمی توان توقع پیشــرفت داشت. در سال های 

گذشــته دیده بودیم تیم ملــی جوانگرایی می کرد اما به 

خاطر نتایج حاصل شــده، به بازیکنــان با تجربه  تر روی 
می آوردیم.

 ساختارسازی و برنامه محوری
تنها راه پیشرفت تنیس

فرزین ضیاآذری 

 سرپرست دبیری فدراسیون


